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CELEBRACIONS pàg 10

Les Tres Torres i el Putxet
viuen amb intensitat
les seves Festes Majors

OCI NOCTURN pàg 10

Més agents a Tuset per
evitar agressions sexuals

ESPORTS pàg 20

El Govern vol potenciar la
igualtat de gènere a l’esport

Salvem Can Raventós segueix lluitant per salvar la finca pàg 10

“No defallirem”

Demanen que s’aturin les
obres del parc de l’Oreneta

14 entitats diuen que l’espai no s’ha de transformar i el consistori respon que ja ha reduït els camins previstos pàg 10
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SALUT MENTAL pàg 3

Feines temporals o amb
sous baixos: problemes
de salut amb origen laboral

125 ANYS DE L’ANNEXIÓ pàg 14

Barnavasi, amb Salvador 
Albuixec al capdavant,
reivindica Sant Gervasi
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Quan fa uns mesos a Tomas Ja-
ramillo li van proposar, a la boti-
ga de Barcelona on estava com a
dependent, treballar també els
caps de setmana, no va saber dir
que no. Tot i que suposadament
era voluntari, explica, se sentia ob-
ligat a fer-ho. Per una part, perquè
necessitava més diners i, per l’al-
tra –la més preocupant–, perquè
tenia por que no acceptar-ho fes
que més endavant l’acomiadessin.
Entre els passats mesos de no-
vembre i gener, assegura, va des-
cansar només quatre dies. Les
conseqüències d’aquella sobre-
càrrega de treball, recorda, li van
fer pagar un preu alt: “Bevia des-
prés de la feina per fugir de la ru-
tina i ja no podia ser amable amb
els clients perquè estava molt
cansat”. Aquell va ser el comen-
çament, indica, d’una depressió
que va empitjorar quan, fa dos
mesos, el van acomiadar per tenir
diferències amb dos superiors.

El cas de Jaramillo és un ex-
emple de per què és important
que fa un mes l’Ajuntament de
Barcelona, Foment del Treball, PI-
MEC i els sindicats CCOO i UGT
signessin el primer Acord de Bar-
celona per Cuidar la Salut Men-
tal. L’objectiu és tenir cura de la
salut mental dels barcelonins al
món laboral. Com? A partir dels
10 compromisos que consten en
aquest acord. Alguns d’ells són in-
cidir en la millora de les condi-
cions laborals i promoure que
les empreses posin a l’abast dels
treballadors recursos públics per
cuidar aquesta part de la salut,
massa vegades invisibilitzada.

La responsable de Noves Re-
alitats del Treball, Territori i Mi-
gracions de CCOO, Aurora Hu-
erga, valora positivament aquest

acord. “És important per recor-
dar que unes bones condicions
laborals són necessàries per es-
tar bé mentalment”, diu Huerga,
que alhora reconeix, però, que
perquè l’acord sigui efectiu cal re-
forçar els serveis de salut mental
públics de la ciutat. “No hi ha
prou recursos”, admet.

LA IDENTITAT
Està clar que la feina té una re-
percussió directa en l’estat d’ànim,
perquè d’ella depèn poder pagar
el lloguer, comprar roba o menjar,
divertir-se i, en definitiva, viure
amb dignitat. Però la seva impor-
tància encara va més enllà. Tal
com subratlla la psicoterapeuta
Jara Pérez, es dona molta impor-
tància al fet que la pròpia identi-
tat estigui “molt vinculada” amb la
feina. De fet, la relacionem direc-
tament amb “la nostra marca per-
sonal” quan, en realitat, tothom és

molt més que un lloc de treball.
“Això fa que, quan la feina falla,
sentim que falla tot”, recalca. 

Els problemes de salut men-
tal, com ara la depressió, l’ansie-
tat o l’insomni, relacionats amb el
món laboral han augmentat du-
rant la pandèmia, segons Pérez.
Una realitat que també confirma
un metge de família, Carlos Tor-
res, que parla d’un “repunt bes-
tial” de persones que van al CAP
amb ansietat després d’un avís
d’ERO, d’una reunió complicada
o dubtant si els renovaran el
contracte o no.

A part de visitar persones
amb aquests problemes, Torres
també pot parlar d’algun d’ells en
primera persona, ja que tothom
ha vist com els sanitaris han estat
un dels col·lectius més colpejats
per la precarietat durant la pan-
dèmia. En el seu cas, diu, la so-
brecàrrega de treball provocada

per la pandèmia i el fet d’haver tin-
gut quatre contractes temporals
en els darrers dos anys –i, per
tant, no tenir un futur segur– li
han passat factura. Cada cop que
s’ha acostat la fi d’un contracte, as-
senyala, l’ombra de la inestabili-
tat ha pogut amb ell i ha hagut de
prendre Diazepam per poder dor-
mir. “L’actual contracte s’acaba el
30 de juny i fa 10 nits que neces-
sito Diazepam”, recalca Torres,
que també lamenta no sentir-se
valorat després de tants anys
d’estudis, esforç i treball.

UNA NORMALITAT QUE FA MAL
Hi ha vegades que costa d’accep-
tar que no s’està bé, i això és re-
sultat de dues coses, segons Pérez.
Per una part, perquè és difícil atu-
rar-se per analitzar l’estat d’à-
nim quan s’ha de treballar per co-
brir necessitats bàsiques i, per l’al-
tra, perquè costa d’acceptar que

“el que fa emmalaltir” és la nor-
malitat –d’inestabilitat o preca-
rietat– en la qual vivim. “Ens fa
posar malalts”, insisteix contra-
posant-ho amb una desitjada si-
tuació de seguretat.

Un  altre exemple és el cas de
Marta Puig –nom fictici–, que
explica que treballa en un despatx
d’arquitectes on fa tres anys que no
li apugen el seu sou de 1.000 eu-
ros. Per subsistir, afirma, s’ha
acostumat a no sopar a fora, a no
anar al cine i a no tenir grans des-
peses. Però al que no s’acostuma
és a tenir 33 anys i veure com per-
sones del seu entorn avancen i te-
nen fills mentre ella es queda en el
mateix punt. “Aquesta situació
em provoca ansietat i por. Apre-
nem a viure amb aquesta inesta-
bilitat, però això no vol dir que si-
gui bona”, denuncia decebuda per
no haver tingut el futur que de pe-
tita li havien dit que podria tenir. 

Alba Losada
BARCELONA

La salut més precaritzada
» Els problemes de salut mental relacionats amb preocupacions laborals han augmentat en pandèmia

» Temporalitat que provoca insomni o sous baixos que generen ansietat, alguns dels exemples

El primer ‘Acord de Barcelona per Cuidar la Salut Mental’ es va presentar fa un mes. Fotos: Ajuntament i Pexels
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Amable recordatorio
de que Johnny Depp

no ha ganado el juicio
del maltrato, ni ha quedado absuelto
del mismo ni nada así. Ha ganado un
juicio sobre un artículo de un periódi-
co. Igual yo tendría un poco de caute-
la antes de celebrarlo como si fuera la
Champions.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Un agent de Policia Na-
cional es va matricular

a la UB amb una identitat
falsa per infiltrar-se en el moviment es-
tudiantil. Les clavegueres fent opera-
cions d'Estat contra el jovent mobilit-
zat. Tota la comunitat universitària
s'hauria de moure per denunciar-ho. És
un escàndol.

@jmangues@inicomics

Renovar el DNI da la
medida de hasta qué

punto un proceso buro-
crático puede funcionar mal. Es un
trámite obligatorio pero infradotado,
con una cola ilógica, con unos requi-
sitos anticuados, lentos y deliberada-
mente poco prácticos, y todo, de las fo-
tos a la tasa, absurdamente caro.

@apuente

Senyores que han cui-
nat tota la vida i que

ara, després de les xer-
rades, se m’acosten i em diuen “ai, fi-
lla, si de salmó no n’havíem tastat mai,
si no sabíem ni què era, però, ves, ens
ho diuen a cal metge, que n’hem de
menjar”. Al país de verats, sardines, ve-
llanes i olives.

@MAlbercocs

Tribuna

Ada Colau ha tornat a desmentir les seves prò-
pies promeses i ha anunciat que es presen-
tarà a un tercer mandat per tornar a ser al-
caldessa de Barcelona. Com és sabut, els es-

tatuts dels comuns estableixen un límit de dos man-
dats, només ampliable a tres en una “situació excep-
cional”. Per tant, ens trobem davant d’un nou incom-
pliment de les seves pròpies consignes i anuncis gran-
diloqüents. No és cap sorpresa, malauradament. Els es-
tatuts dels comuns també fixen que qualsevol càrrec
electe haurà de dimitir si és imputat per corrupció, i Ada
Colau està imputada per cinc delictes relacionats amb
la corrupció. Com hem vist, no només no té cap intenció
de dimitir, sinó que vol tornar-se a presentar.

No és cap secret que el descrèdit dels comuns és tan
gran entre la ciutadania de Barcelona que creuen que no-
més tenen opcions de salvar-se si tornen a presentar Ada
Colau. Els més intuïtius ja han abandonat el vaixell. Cal
recordar, en aquest sentit, que Joan Subirats va plegar de
regidor dient que es volia jubilar i poc després el feien mi-
nistre. Caram, quina manera tan estranya de jubilar-se…

Per tant, hem de llegir aquesta aspiració al tercer
mandat en clau estrictament interna i partidista, i no
pas com un servei a la ciutat. Que Ada Colau torni a
ser alcaldessa interessa als comuns i als seus socis del
PSC i d’ERC, però a ningú més. L’única “situació ex-
cepcional” que justifica aquest tercer mandat és, pre-
cisament, que torni a ser alcaldessa.

La ciutat de Barcelona no es pot permetre un ter-
cer mandat d’Ada Colau i de Jaume Collboni. No s’ho
poden permetre els joves que volen quedar-se a viu-
re a Barcelona, els veïns i les veïnes que volen cami-
nar segurs pels carrers, els comerciants que volen que
els clients arribin a les seves botigues, els petits trans-

portistes que han de fer la seva feina o les persones
que entren cada dia a la ciutat per estudiar, treballar,
comprar o anar al teatre. Barcelona no es pot permetre
quatre anys més de degradació, contaminació, inse-
guretat, brutícia i congestió. Barcelona està pitjor que
fa set anys en tots els àmbits. Ho podeu preguntar a
qualsevol persona, que us ho confirmarà. Per això no
tinc cap dubte que la ciutat de Barcelona dirà no a
aquest tercer mandat.

I els ciutadans i ciutadanes no estaran sols en
aquest no a Ada Colau. Les persones que formem
Junts per Catalunya hem construït l’alternativa al
desgovern actual i no li tenim cap por, ni a ella ni
a cap altre candidat. Perquè nosaltres, a diferència
d’altres, no tenim cap por de les urnes. Al contra-
ri, estem convençuts que junts direm prou a Ada Co-
lau, direm prou al desgavell que patim i direm prou
al pitjor equip de govern que ha tingut mai la nos-
tra estimada ciutat. Falta un any just per a les elec-
cions: és el compte enrere del temps que els que-
da als comuns i al PSC.

No es pot permetre quatre anys
més de degradació, contaminació,

inseguretat, brutícia i congestió

per Neus Munté (Junts)

Tercer mandat? Junts ho impedirem
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El bus per anar al CAP Adrià 
serà finalment a demanda1

2
Un motorista atropella dos joves 
de 22 anys i un d’ells queda ferit greu

Trànsit instal·larà un nou radar 
de tram als Túnels de Vallvidrera

El bicibús creix: estrena 
una línia a la Bonanova

El + llegit líniasarrià.cat

3

4

5

Aires de normalitat

A les xarxes

@seibur_: A Catalunya només s’ha execu-
tat el 36% de les inversions pressuposta-
des, mentre que a Madrid, el 184%. I diuen
que Catalunya està destruïda pel Procés.

@TaniaTapiaDiaz: El jutge cita com a testi-
moni el ministre de la presidència, Fèlix Bo-
laños. Demana prendre declaració al CEO de
Pegasus. Aixeca el secret de les actuacions.

#CasPegasus

@PabloCastilla00: Policia infiltrat al movi-
ment estudiantil i de l’habitatge! Ni Villarejo,
ni PP ni Vox: el responsable és el Ministeri de
l’Interior del govern “progressista”.

#PoliciaInfiltrat #GreugeComparatiu

La clau

Ara fa 10 anys, l’aleshores
ministre d’Economia del
govern de Mariano Ra-

joy, Luis de Guindos, va declarar
que el rescat bancari no ens cos-
taria cap euro als espanyols.

L’esclat de la bombolla im-
mobiliària del 2008 va provocar,
entre altres coses, que milers de
persones fossin desnonades. Els
que defensem el dret a un habi-
tatge digne i als serveis públics fo-
namentals sempre hem tingut
clar que les responsables d’a-
questa crisi van ser les entitats fi-
nanceres, ja que van ser les qui
van concedir préstecs a milers de
persones que, arran de l’incre-
ment de l’atur, no van poder pa-
gar les hipoteques que havien sig-
nat. Ara bé, tot s’ha de dir, la ma-
joria de les persones hipotecades
ho van ser per la insistència i les
trampes de les mateixes enti-
tats, ja que havien col·locat hi-
poteques sabent que moltes d’e-
lles serien impagables.

Va ser així com les entitats fi-
nanceres van convertir-se en
grans immobiliàries amb habi-
tatges procedents dels desnona-
ments. Per tot arreu hi havia ha-
bitatges buits o a mig construir,
cosa que, finalment, a causa de la
pèrdua de valor d’aquests im-
mobles, va suposar la fallida de les
mateixes entitats. Aleshores, el go-
vern de Rajoy va decidir socialit-
zar les pèrdues i va rescatar la ban-
ca amb la creació, l’any 2012, de
la Societat de Gestió d’Actius Pro-
cedents de la Reestructuració
Bancària (Sareb), que va rebre un
préstec de més 50.000 milions
d’euros per part de la Unió Euro-
pea, garantit per l’estat espanyol.

Cap euro
per Pedro Jesús Fernández

Per això, som molts els que
defensem que tots els immobles
traspassats a la Sareb ja eren de
titularitat pública, pel fet que es-
taven en mans d’entitats inter-
vingudes i nacionalitzades, i
ningú entén com amb aquests
immobles no es va crear un
parc d’habitatge social per do-
nar resposta a la greu situació
d’emergència residencial dels
darrers anys.

La Sareb està participada en
un 55% per capital privat i en un
45% per capital públic, aportat
pel Front de Reestructuració
Ordenada Bancària (FROB) i
amb l’aval de l’Estat, si bé re-
centment l’Estat, a través del
FROB, va adquirir el 100% de
la Sareb, assumint un deute de
més de 35.000 milions d’euros.  

Per tant, la compra d’a-
quest patrimoni tòxic de les
entitats rescatades per part de
la Sareb va ser possible gràcies
a l’aportació dels fons del FROB
i, en conseqüència, els habitat-
ges, en bona part, van passar a
ser propietat de l’Estat. Actu-
alment la Sareb és propietària
de més de 45.000 habitatges, 21
promocions en construcció i
desenes de milers de parcel·les
urbanitzables. A Catalunya és
on hi ha més habitatges de la
Sareb, més de 12.000. Segons
el registre de l’Agència d’Habi-
tatge, a 27 de gener, d’un total
de 36.202 habitatges buits a Ca-

talunya, 6.782 són de la Sareb,
és a dir, pràcticament un 19%.   

La Sareb és una societat
anònima que es va crear per ges-
tionar els actius financers més
problemàtics i tòxics transferits
al govern per part de les quatre
entitats financeres nacionalit-
zades després de la crisi de
2008. Per això molts pensem
que, si aquests habitatges s’ha-
guessin destinat a crear un parc
d’habitatge públic de lloguer
social, avui no continuaríem
amb els problemes endèmics
creats per la manca d’habitatge
públic, els desnonaments i els
preus abusius dels lloguers.

L’estat espanyol és un dels
estats de l’OCDE amb menor
lloguer social: no arriba al 2%,
mentre que a altres països se su-
pera el 20%. Ara, malaurada-
ment i malgrat les propostes
d’alguns ajuntaments i dels go-
verns d’algunes comunitats d’a-
conseguir que el govern central
els cedeixi la gestió dels habi-
tatges de la Sareb, seran dos fons
d’inversió estatunidencs, amb
un llarg historial de denúncies
per assetjament immobiliari i
operacions fraudulentes, les que
es faran càrrec de gestionar i
vendre la gegantina cartera im-
mobiliària de la Sareb.

I nosaltres haurem perdut
amb aquesta història més de
42.000 milions d’euros. La dre-
ta mai oblida al servei de qui està.

Els semàfors

La lluita de la plataforma
‘Defensem Can Raventós’

continua. Alguns dels seus
integrants van irrompre en 

el darrer ple del Districte per
recordar la seva proposta de fer
una permuta dels terrenys de la
finca perquè es municipalitzin.

pàgina 10Can Raventós

Nova acció de l’Ajuntament
contra les agressions sexuals.
Aquest estiu augmentarà el

nombre d’agents de la Guàrdia
Urbana al carrer Tuset per fer
més segurs els trajectes entre
les discoteques del carrer i les
parades de transport públic. 

pàgina 10Ajuntament

L’Eix Comercial de Sant Gervasi,
Barnavasi, i altres entitats
han organitzat diverses

activitats per commemorar 
el 125è aniversari de l’annexió 
de Sant Gervasi a Barcelona.

L’objectiu és reivindicar la
identitat pròpia del barri. 

pàgina 14Barnavasi
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NLes millors
perles

Un home es treu la pròtesi de la cama i la fa servir per
trencar el vidre del cotxe que hi ha (mal) aparcat davant

del seu garatge. Ha passat a Pontevedra, on la policia ja
coneixia aquest veí per haver estat implicat en setze incidents.

Aqui no el fa feliç una llaminadura? Sobretot si és una
de les que es feia a Coma-Ruga (Baix Penedès), on han

desmantellat un laboratori que produïa gominoles de
marihuana i n’han detingut els presumptes responsables.

El president del PSOE andalús, Manuel Prezzi, ha titllat el líder
del PP, Alberto Núñez Feijóo, de “tontopollas”. Ho ha dit en un

tuit en què ha aclarit que aquest concepte no té “connotacions
sexuals”, sinó que fa referència a una “persona molt ximple”.

Precipitar-se no és bo, i Aleix Espargaró ho ha après de
la pitjor manera a Montmeló: fa uns dies, en aquest

gran premi, va celebrar el segon lloc abans d’hora, quan a
la cursa encara li quedava una volta, i va acabar cinquè. 

LA FOTOVioleta Gumà/ACN

Mirada pròpia

uan encara portava pantalons curts per
anar al col·legi, al meu incansable company
d’aventures Xavo i a mi ens va parar “El Pe-
quenyet” –un guàrdia urbà del poble que
feia quasi dos metres– i, amb la triple au-

toritat que inspirava l’uniforme, l’alçada i un bigoti pro-
minent, ens va renyar perquè anàvem en bicicleta per
un carrer en direcció prohibida. Ens va esbroncar ben
fort, però almenys no va treure la porra. Malgrat que
no li vam veure mai agafar cap arma, teníem pànic a
aquell bastó.

La recent notícia de l’adjudicació a l’empresa
concessionària que prestarà el servei de lloguer de bi-
cicletes públiques a l’àrea metropolitana de Barcelo-
na, AMBici –que, malauradament, tindrà una gestió
diferent i incompatible amb el consolidat Bicing de la
capital–, m’ha fet pensar en la
Derbi Panther del Xavo, en les
nostres emulacions d’Els Cinc
per terres ebrenques, en els con-
cursos de salts a l’estil Alain Pe-
tit intentant volar sobre els in-
cauts companys estirats a terra i
en les curses en les quals ens
apostàvem cromos de La Abeja
Mayao de Migueli i altres herois
de la Lliga.

El temps passa, però molts
conductors, fins i tot els que
s’han tret el carnet de conduir, se-
gueixen confonent-se i no acaben
d’assimilar que el senyal de stop
vol dir “atura’t” i que l’intermitent és útil i necessari
per avisar els altres conductors quan maniobres cap
a l’esquerra o cap a la dreta. I, si vas en bici i no ets
manc –ni pretens obligar a jugar al joc de les ende-
vinalles el que tens al darrere–, pots indicar les teves
intencions amb el braç, com s’ha fet sempre.

De la mateixa manera, hi ha alguns ciclistes que
interpreten el triangle pintat al terra del carril bici com
un senyal que els obliga a accelerar encara més quan
un vianant pretén creuar la via. Deuen pensar que, en
lloc d’un “cedeix el pas”, és una fletxa i que és així com
han d’actuar, corrent com si estiguessin a l’etapa con-
trarellotge del Tour.

Per la meva experiència diària torejant bicis, di-
ria que hi ha uns quants tipus diferents de ciclistes:
els assenyats, que van ben equipats i circulen amb pre-

caució pel carril bici, respectant els altres vehicles i els
vianants; els lliures, que es mouen per dins i per fora
del carril, segons el que més els convé –són els ma-
teixos que contribueixen als embolics a les autopis-
tes quan el trànsit és dens i van passant d’un carril a
l’altre buscant el més lleuger–; els esbojarrats, que es
mouen a una velocitat extrema i són objectors de cons-
ciència del fre, sobretot si es dediquen a repartir men-
jar; elsguiris, que viatgen en grup i van a l’ample, fent
esses i petits sprints; i els pares que porten com a pa-
quet els seus fills al darrere, que són cautes com els
assenyats, excepte a primera hora del matí, quan fan
tard a l’escola i es tornen una mica Tomás Roncero.

Després, més allunyats de la trama urbana hi ha
els ciclistes amb mallot i pit descobert. Solen viatjar
en bandada, però cal distingir entre dos subgèneres:

els corredors professionals, que entrenen a tota ve-
locitat per les carreteres més enrevessades i empi-
nades, i els patxangueros, per als quals el pedaleig no
és un fi sinó un mitjà per allunyar-se de la rutina do-
mèstica i gaudir d’esmorzars de forquilla que posa-
rien en un destret el mateix Sangonera.

També en l’àmbit rural et pots trobar ciclistes que
viatgen en família un darrere l’altre a la vora de carre-
teres i camins, com si fossin una colla d’ànecs, la ma-
joria endreçadets i ben avinguts, però alguns amb un
punt sàdic, deixant enrere l’aneguet més petit perquè se
senti motivat, perquè així és la vida, animalets meus. I,
a les muntanyes, apel·lant a la màxima llibertat, hi tran-
sita el ciclista BTT, sovint també conegut com el “jo bai-
xo per on em rota i, si pel mig hi ha un berenador, mala
sort per a l’ensalada russa i les costelles a la brasa”.

Arribats a aquest punt, no hauria de pagar just
per pecador per molts pecadors que hi hagi sobre
dues rodes. No hi ha disponible cap estudi recent del
CIS sobre el percentatge d’incívics al manillar, però
m’aventuraria a dir que els ciclistes prudents i res-
ponsables són majoria, malgrat que els inbícics es fan
notar molt.

Uns i altres, com a elements intrínsecs de la diversa
fauna actual, són depredadors de l’espai natural dels
vianants i, alhora, preses fràgils davant dels abusos
dels vehicles de motor que, a jutjar per les polítiques
de pacificació del trànsit empreses a Barcelona, s’es-
tan convertint en una espècie a extingir o, si més no,
que caldria traslladar a altres ecosistemes allunyats
de l’asfalt. Perquè el que no es veu no perjudica qui
no vol mirar i, lluny de les urbs, tot s’aguanta, espe-

cialment al sud.
Des de la perspectiva dels ci-

clistes, no podem lluir que si-
guem una ciutat respectuosa
amb els usuaris de les bicis.
Amb iniciatives com la pedala-
da infantil Kidical Mass es de-
mana la pacificació dels carrers
i la millora de les infraestruc-
tures per a la bici per poder ga-
rantir la seguretat de grans i pe-
tits. I els més exigents volen que
Barcelona esdevingui la nova
Boston, on estan apostant fort
per una mobilitat en què la bici
agafa cada cop més protago-

nisme en detriment del cotxe.
Crítics o defensors, tots som o hem sigut ciclistes

a temps parcial, ja sigui en alguna etapa de la vida, els
caps de setmana o a les vacances. El problema és que
tenim una memòria de curt termini i som bastant ja-
queteros: quan anem en bici, maleïm els cotxes i els
vianants, i quan ens movem a peu o en automòbil, les
bicis són un incordi.

L’espècimen que queda per situar en un bàndol o
l’altre és l’usuari de la bici elèctrica, que no és més que
una bicicleta amb motor i, per tant, sona a un enga-
nyós eufemisme per referir-nos a la versió moderna
i menys contaminable del clàssic ciclomotor. I no val
a dir que els usuaris de les bicis elèctriques també pe-
dalegen, perquè això ja ho feia el meu iaio quan se li
calava el motor de la seva vella Mobylette.

per Víctor Porres

El vici de la bici
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@cesarlopama: Tota l’autopista buida i
quinze cotxes baixant pel carril del mig amb
un metre de distància entre ells. Localitza-
ció per dron i tots a la presó tres mesos.

@EnverAzMe: Molt a favor d’establir els
dilluns com a festius. Ho hem provat avui
[6-6-2022] i ha funcionat. Endavant a fer-
ho permanent.

@SrJimvill: Ja no sé si és el Barça el que
està interessat en Lewandowski o a Le-
wandowski li ve de gust viure al costat de
la platja.

Flaixos

Tribuna

«Non li avete uccisi, le loro idee camminano 
sulle nostre gambe» 
Pancartes dels joves de Palerm

Ahir va fer trenta anys de l’assassinat del jutge
Giovanni Falcone, símbol universal i referèn-
cia global de la lluita contra la màfia i totes les
seves terminals en tots els angles cecs del po-

der. A les cinc i quaranta-vuit minuts de la tarda, l’Ins-
titut Nacional de Geofísica italià detectava una tremo-
lor sísmica similar a un terratrèmol. Eren els gairebé 500
quilos d’explosius col·locats a l’autopista per ordre de Sal-
vatore Riina. Qui va prémer el botó fou Giovanni Brus-
ca, sicari amb el sobrenom d’U’ Verru (El Porc). Algú –
des de dins– havia filtrat hora i trajecte. La màfia, sis-
tema de poder, és això i és així. La mort del jutge Falcone
–i de la seva dona Francesca Morvillo, també magistrada,
i dels tres escortes que els acompanyaven– precediren
la mort, només 57 dies després, del jutge i amic Borse-
llino –«he d’anar de pressa, ara em toca a mi», havia
anunciat. I va passar. Del segon funeral ha quedat una
imatge per a la retina de tota memòria: quan la classe po-
lítica va voler entrar a l’església, una multitud anònima
ho va impedir al crit de Fora la màfia!. Els vincles cru-
els entre màfia i Estat feia temps que eren evidents. Ca-
torze anys abans hi havia hagut un altre maig similar,
aquest cop enmig de les eleccions locals del 1978. A Ci-
sini era assassinat Peppino Impastato, impulsor de la rà-
dio lliure autogestionada Aut–«no poden empresonar
l’aire», havia deixat dit–, militant comunista, altaveu con-
tra la corrupció feta sistema i candidat a les municipals
–perquè la màfia es combat des de baix i porta a porta–
per Democrazia Proletaria. L’execució fou extremada-
ment cruel, però contra tota omertà la població va anar
a les urnes a votar-lo i l’elegí regidor igualment. El seu
comiat és considerat la primera gran manifestació con-
tra la màfia. Impastato va morir –engolit entre menti-
des oficials que l’acusaven de terrorista– el mateix dia
que Aldo Moro, sota l’era dels anys de plom italians.

És sabut que a les xarxes socials hi ha de tot i que
el que més corre és deixalla tòxica, però encara s’hi pot
trobar un reportatge que commou i emmudeix sobre el
doble assassinat dels jutges –Cadàvers excel·lents, de
Documentos TV– o la pel·lícula I cento passi –en re-
ferència a la distància de cent passes que separaven la
casa de Pepinno de la casa del cap de la màfia que va
ordenar matar-lo. Diran que per què parlo d’això al Lí-
nia, que sempre ens demana abordar qüestions me-
tropolitanes. L’única resposta disponible és que l’ona-
da expansiva del 1992 va acabar arribant fins a tots els
racons dels litorals dels Països Catalans. Les nostres plat-
ges, de Salses a Guardamar, van esdevenir refugi de to-
tes les màfies. Fins a vint clans s’hi van instal·lar. Ho va
facilitar, aleshores, una justícia gens especialitzada, un
règim penitenciari més tou i l’extrema facilitat –del sec-
tor immobiliari a l’hostaleria, d’assessories fiscals a clubs
d’inversors– amb la qual es podien blanquejar milers
de milions. Hi són totes encara –la Cosa Nostra, la
‘Ndrangheta, la Camorra i la Sacra Corona Unita. Des-
prés, la globalització va anar implicant una globalitza-
ció criminal d’elevat impacte local. De seguida vingue-
ren noves màfies a colonitzar també els baixos de l’e-
conomia catalana –les russes, les ucraïneses i les geor-
gianes, o les tríades xineses. Qui més en sap de tot ple-
gat és el bo d’en Joan Queralt Domènech –autor de La
Gomorra catalana o Màfies, economia i política.

Hi ha alguns sumaris judicials –Avispa, Marmol
Rojo, Troika, Turandot, Clotilde– que fa temps que
contenen milers de detalls de com s’han instal·lat als
nostres municipis i amb quines operatives. Fins i tot
en aquells famosos cables de WikiLeaks pels quals se-
gueix oberta la persecució salvatge contra Julian As-
sange hi sortia un document del Departament d’Estat
dels EUA on suraven les queixes del fiscal espanyol José
Grinda contra un bufet català de togues d’or: «Per què
Cuatrecasas defensa constantment membres de la mà-
fia russa?». La pregunta encara no ha estat resposta.
De com s’han relacionat les màfies amb les esferes ca-
talanes de poder hi ha tres detalls dràstics: l’advocat
Piqué Vidal fou condemnat fa no gaire per blanque-
jar els diners del temible càrtel criminal de Sinaloa;
José Mestre, nomenat l’any 2010 empresari de l’any
i totpoderós empresari del port de Barcelona, va ser
condemnat pels seus vincles directes amb els càrtels
colombians, i de sobrenom li deien Don–i els seus iots
a Menorca es diuen encara Corsario i Cosaco–; i el ti-
nent coronel de la Guàrdia Civil Máximo Blanco Ló-
pez fou enxampat amb 4.000 quilos d’haixix quan pre-
tenia amarrar a Sant Carles de la Ràpita. Blanco Ló-
pez no era un qualsevol: era el número dos d’Int-
xaurrondo i havia estat el màxim responsable de la llui-
ta contra la droga en aquella funesta caserna. La mà-
fia és així i ja és això.

Roberto Scarpinato, hereu de la lluita permanent
de Falcone i Borsellino, ho avisava l’any 2009 quan va
publicar Il ritorno del principe: «Cada cop succeïa amb
més freqüència i m’adonava que el món dels assas-
sins comunicava a través de mil portes giratòries amb
insospitables salons i algunes alcoves encoixinades del
poder. He hagut d’assumir que no sempre tenien ros-
tres miserables i trets populars. Al contrari, els pit-
jors d’ells havien freqüentat les nostres millors esco-
les, podíem trobar-los en els millors ambients i de ve-
gades podies veure’ls a l’església colpejant-se el pit al
costat d’aquells que ja havien condemnat a mort». «Si
l’Estat» –segueix el jutge Scarpinato– «neix de la su-
peració dels poders i regles privades mitjançant la
constitució d’un ens superior que mitjança entre po-
ders privats en favor de l’interès general, l’Estat mor
o comença a morir quan aquests poders privats se n’a-
propien i el sotmeten a les seves pròpies lògiques. Ales-
hores l’únic principi regulador de les relacions socials
és la força, i aleshores sobre aquells que no formen
part de cap tribu social forta –joves precaris, aturats,
avis pobres, marginats i milions de ciutadans– es car-
rega tot el cos social de les transaccions fetes entre les
diferents tribus en el seu interès exclusiu».

Mentrestant, ahir, a primera hora, arrencant la set-
mana amb la ràdio, s’escolaven dues falques intrave-
noses. Una, que a la Catalunya on l’exclusió social ja
supera el 30%, 500.000 persones requereixen avui el
banc d’aliments per omplir la nevera. L’altra, que ar-
reu del món 263 milions de persones més s’han enfi-
lat al penya-segat de la pobresa extrema a conseqüència
de la gestió de la covid, mentre s’ha disparat la con-
centració de la riquesa i hi ha un nou multimilionari
cada 30 hores. Algú va teoritzar fa temps: «El capi-
talisme ha après de la màfia tot el que la màfia cre-
ia que havia après del capitalisme». Allà seguim i, mal-
auradament, no n’hem sortit. Però fins i tot així no po-
den empresonar l’aire i el vent que xiula: encara Pe-
pinno, encara Borsellino, encara Falcone.

Les nostres platges, 
de Salses a Guardamar,

van esdevenir refugi 
de totes les màfies

““
per David Fernàndez

De Falcone a Impastato
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Continua la lluita veïnal de
‘Defensem Can Raventós’

EQUIPAMENTS4La lluita de la
plataforma ‘Defensem Can Ra-
ventós’ no té cap intenció d’atu-
rar-se. Així ho demostren dos fets
recents. Per una part, expliquen
des de la plataforma, hi ha la
queixa que els seus membres
van traslladar a la Sindicatura de
Greuges sobre la falta de diàleg
que hi havia respecte al futur de
Can Raventós per part del regidor
Albert Batlle. Amb això, el passat
mes de maig, van aconseguir
que la Sindicatura recomanés a
Batlle crear un espai de diàleg
amb el veïnat sobre el projecte ur-

banístic. Tot i això, reconeixen, de
moment hi ha hagut “zero movi-
ment per part del regidor”.

Una altra acció important va
ser quan integrants de la plata-
forma es van presentar al darrer
ple del districte.  Allà, afegeixen,
van recordar la seva proposta de
fer una permuta dels terrenys
perquè es municipalitzin i, alho-
ra, fer realitat l’espai de diàleg.
Això no és tot. El passat dissab-
te van fer una cadena humana al
voltant de la finca i hi van tirar ai-
gua. La idea era denunciar que el
jardí s’està assecant.

Hi haurà més agents a Tuset
per evitar agressions sexuals

OCI NOCTURN4L’Ajuntament
vol que les zones d’oci nocturn si-
guin més segures aquest estiu. En
el cas de Sarrià-Sant Gervasi, se
centrarà en el carrer Tuset, on
augmentarà el nombre d’agents
de la Guàrdia Urbana i es crearà
l’anomenat ‘itinerari segur’ per
prevenir millor les possibles
agressions sexuals. Tal com van
explicar fa pocs dies des de la Gu-
àrdia Urbana, ‘l’itinerari segur’
consisteix a desplegar agents en
diferents punts dels trajectes que
fan els joves, sobretot les dones,
entre les discoteques i les parades

de transport públic des de les
quals marxen de la zona.

A banda del carrer Tuset, el
consistori també implantarà ‘iti-
neraris segurs’ a la zona litoral
de Ciutat Vella i els carrers Ma-
rina i Almogàvers. La presència
de discoteques i de persones
que tornen soles de festa també
és força grossa en aquests punts
de la ciutat. 

Per part seva, el tinent alcal-
de de Seguretat, Albert Batlle, va
reconèixer que aquest estiu serà
“intens i vibrant” després de dos
anys de pandèmia.  

L’esperit de les festes majors
conquista de nou el districte

TRADICIÓ4Les Tres Torres va
celebrar la seva Festa Major
entre el 27 i el 29 de maig. L’es-
perit festiu va conquista el bar-
ri gràcies a una àmplia varietat
d’activitats molt diverses per a
tots els públics. Algunes d’elles
van ser les rutes guiades per
llocs representatius de les zones
sud i nord de les Tres Torres,
una xocolatada popular, hava-
neres, una graellada, un concert
i altres activitats que van recor-

dar que, per fi, les festes tornen
a semblar-se a les d’abans de la
pandèmia. Pel que fa al pregó
d’enguany, el va protagonitzar la
directora de la Biblioteca Clarà,
Joana Torres.

Per part seva, al Putxet tam-
bé li va arribar el seu torn. Entre
el 10 i el 12 de juny va tenir lloc
la seva Festa Major, que va om-
plir aquest punt del districte
d’activitats musicals, infantils i
populars plenes de gaudi. 

La lluita va començar fa dos anys. Foto: Twitter (@CanRaventos)

Foto: Ajuntament

Urbanisme | La superilla de la Bonanova
Després de dos anys aturada per la pandèmia, s’ha reprès el procés 

que farà realitat la superilla de la Bonanova, tal com ha avançat beteve.  
De moment es faran passejades per la zona i sessions informatives veïnals.

MEDI AMBIENT4La Xarxa per a
la Salvaguarda dels Béns Comuns
de Barcelona (XBB) es va consti-
tuir fa pocs dies en una trobada al
parc del Castell de l’Oreneta. La
xarxa està formada per 14 entitats
i plataformes, com ara Amigues i
Amics del Parc Forestal Històric
del Castell de l’Oreneta, Defensem
Can Raventós i SOS Monuments,
i un dels seus objectius és prote-
gir el medi ambient. És per aques-
ta raó que totes elles demanen que
s’aturin les obres del parc del
Castell de l’Oreneta, que inclouen
la pavimentació de camins i murs
de formigó.

El portaveu d’Amigues i Amics
del Parc Forestal Històric del
Castell de l’Oreneta, Jordi Bigu-
es, explica els motius de la petició
de la xarxa amb claredat. “És un
parc forestal i un bé patrimonial
històric que no es pot urbanitzar.
S’haurien de revertir les obres fe-
tes fins ara i l’estat d’abandona-
ment amb el qual es trobava

abans”, diu. Davant d’aquesta si-
tuació, Bigues recalca que la xar-
xa també demana que una co-
missió d’experts independents
digui quin tracte han de tenir els
camins d’aquesta zona forestal. 

Per part seva, fonts municipals
recorden que, com a resposta a
demandes veïnals, fa temps es van

fer alguns canvis respecte al pro-
jecte inicial, com ara reduir un
30% el nombre de camins pavi-
mentats. Pel que fa a l’objectiu del
projecte,  respon a la necessitat
“d’aturar l’erosió del parc”. Les ob-
res, afegeixen, van començar el
passat mes de març i es preveu
que acabin a mitjans de juliol.

Les obres van començar al març. Foto: Twitter (@ParcOreneta)

Demanen que s’aturin  les
obres del parc de l’Oreneta

»14 entitats consideren que el parc forestal no s’ha de transformar
» El consistori diu que s’han reduït el nombre de camins pavimentats
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Les revisions de mama mitjançant
mamografia són una rutina anual o
bianual. Aquests terminis, marcats
pel tipus de prova, fan que un fals ne-
gatiu (quan el càncer passa desaper-
cebut a la imatge) tingui tot un any
per desenvolupar-se, de manera que
es perd l'oportunitat d'una detecció
precoç. Davant el repte d'evitar els
falsos negatius, la precisió diagnòs-
tica té un paper principal. Ascires és
el primer equip espanyol a incorporar
als seus protocols diagnòstics de
mama LUNIT, un software d'intel·li-
gència artificial (IA) avalat pels princi-
pals certificats internacionals que
ofereix un 96% de precisió.

I és que a Espanya es diagnostica-
ran el 2022 al voltant de 34.750 dones
amb càncer de mama segons la REDE-
CAN (una de cada vuit). Per tant, con-
tinuarà sent el més prevalent entre el
sexe femení, i representarà aproxima-
dament el 30% dels casos. Amb aques-
tes dades, i sabent que aquest càncer
és la causa principal de mort entre la
població femenina de 25 a 55 anys ,
es fa especialment necessari extremar
les mesures de prevenció i detecció
precoç d'aquesta patologia amb els
programes de cribratge.

La mamografia és la prova mèdica
més recomanada per a la detecció del
càncer de mama, capaç d'identificar-lo
fins dos anys abans que el metge

pugui palpar el tumor. Compta amb
una sensibilitat superior al 85%, però
és una exploració diagnòstica molt de-
pendent del radiòleg i, actualment, del
10 al 30% dels càncers es poden pas-
sar per alt 3. Mames denses, un mal po-
sicionament de la pacient a la prova, o
errors d'interpretació de la imatge mè-
dica en són algunes de les causes. “Per
a més precisió, el que és òptim és
comptar amb un segon observador en
la interpretació de la mamografia i la IA
ens ho proporciona amb un 96% d'en-
cert”, afirma la Dra. Antònia Blanch, res-
ponsable de Radiologia de Cetir
Ascires.

SUPORT DIAGNÒSTIC AMB UN 96%
DE FIABILITAT

Ascires Grupo Biomédico va adqui-
rir el 2021 el software d'intel·ligència
artificial LUNIT i actualment és la pri-
mera empresa espanyola a implemen-
tar-lo en el dia a dia de la seva activitat
clínica. Aquest programa, a través d'un
algorisme entrenat per una base de
dades molt àmplia, és una ajuda per al
diagnòstic del radiòleg mitjançant la
IA; “reconfirma els casos negatius i,
sobre el mostreig d’aquells en què hi
ha un mínim indici de malignitat, iden-
tifica qualsevol variació de la normali-
tat per tal que el facultatiu pugui
intervenir en aquesta regió i valorar si
és positiva o negativa”, explica la Dra.
Blanch.

Aquest software millora, no només
la detecció del càncer de mama, sinó
que també agilitza els tems de dia-
gnòstic. “L'objectiu és proporcionar la
màxima precisió diagnòstica a la pa-

cient i, a més, optimitzar el flux de tre-
ball del radiòleg”, declara la Dra. Blanch.
La tecnologia LUNIT analitza l'score de
mama i la densitat mamària i propor-
ciona la informació de la ubicació del
càncer detectat en forma de mapes de
color i contorns, a més d'una puntuació
de l'anomalia, amb un 96% d'encert.

El programa funciona ajudant el
metge a identificar tant el tumor, quan
encara és incipient, com el càncer de
mama abans que sigui palpable i sense
afectació ganglionar, amb una precisió
del 91% i del 87%, respectivament. En
els casos difícils, els radiòlegs poden
comparar el resultat de la seva lectura
i decidir si s'han de fer exàmens addi-
cionals, com ara l'ecografia i la biòpsia.
D'aquesta manera, poden millorar la

precisió diagnòstica en mames denses
fins a un 9%.

A més, el software d'intel·ligència
artificial LUNIT compta amb els estàn-
dards més alts de qualitat i seguretat:
el marcatge CE (Certificació Europea) i
el marcatge FDA (Food and Drug Admi-
nistration dels Estats Units).

SOBRE ASCIRES GRUPO BIOMÉDICO
Per tecnologia i nombre de pa-

cients atesos anualment, Ascires és el
grup biomèdic pioner a Espanya en
Diagnòstic per la Imatge i Medicina
Nuclear, a més d'un referent en On-
cologia Radioteràpica. Desenvolupa
la seva activitat per a hospitals pú-
blics i privats, així com a la seva prò-
pia xarxa de Clíniques Biomèdiques a
Catalunya i a la Comunitat Valen-
ciana. Amb una trajectòria de més de
50 anys i un equip de més de 600 pro-
fessionals, el grup Ascires centra la
seva tasca en el diagnòstic i tracta-
ment i reinverteix anualment una
mitjana del 15% dels seus beneficis
en R+D+i. Una reinversió que li per-
met la constant incorporació de l'úl-
tima tecnologia i software mèdic.

En aquest sentit, Ascires Grupo Bio-
médico està focalitzat en medicina
personalitzada de precisió, gràcies a la
contínua innovació en el desenvolupa-
ment de biomarcadors d'intel·ligència
artificial i algorismes de diagnòstic
propis, que integren les dades genò-
miques i clíniques, i les procedents del
Diagnòstic per la Imatge.

1

2

Un software d’IA aconsegueix evitar falsos negatius 
en càncer de mama amb un 96% de fiabilitat

La tecnologia funciona com un 
segon observador en la interpretació
del radiòleg, aportant màxima
precisió diagnòstica

Una de cada vuit dones patirà càncer 
de mama al llarg de la seva vida, per la
qual cosa en les exploracions mamàries
no es pot permetre un fals negatiu

Amb l’aval dels principals certificats internacionals, Cetir Ascires és la primera empresa 
d’Espanya a implementar aquest programa en la seva activitat clínica

Contingut especial

Més informació: www.ascires.com

Comparativa de la imatge mamogràfica amb LUNIT (dreta) i sense ell (esquerra pantalla)

Mamografia amb tomosíntesi

1. La Red Española de Registros del Cáncer (REDECAN) publica aquesta xifra al seu estudi Estimaciones 
de la incidencia del cáncer en España.
2. Segons la Sociedad Española de Senología y Patología Mamaria.
3.Dades publicades a la revista científica Nature.
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Al’Elsa li agradava pintar.
Fer dibuixos a llapis i
després omplir-los amb
aquarel·les. També li

agradava fer ioga. De fet, va cur-
sar la formació per ser-ne profes-
sora. Les sèries li encantaven, so-
bretot les d’intriga nòrdica. N’era
tan addicte que va estar un temps
sense televisió per no veure’n tan-
tes. A l’Elsa li encantava anar al po-
ble de la seva infància, Sitges.
Allà reconnectava amb els mo-
ments feliços, sense preocupa-
cions, dels estius de quan era una
nena i una adolescent. Malaura-
dament, hi anava poc. Massa poc. 

Elsa Artadi, de Junts per Ca-
talunya, va haver de renunciar a
moltes de les coses que li agra-
daven per dedicar-se a la políti-
ca. Potser ho va fer per vocació.
Potser per passió. Sigui com sigui,
un dia va dir prou. La feina l’ha-
via sobrepassat. Havia arribat al
seu límit. El 6 de maig va convo-
car una roda de premsa per anun-
ciar que ho deixava. Va ser un dia
difícil per a qui era candidata a
l’alcaldia de Barcelona. “Tots po-
dem tenir un moment de dir
prou”, va verbalitzar. “No puc
més. No tinc energia per seguir.
No em sento amb forces per con-
tinuar”, va dir entre llàgrimes. La
política, com un tsunami, li havia
passat per damunt.

CREMAR-SE
Poques vegades es veuen polítics
de primer nivell exposant el seu
malestar. A la memòria queda
aquell instant en què Alba Ver-
gés, aleshores consellera de Sa-
lut, va plorar mentre anunciava
que, per un brot de covid, es con-
finava Igualada, la localitat on vi-
via la seva família. Molts la van
atacar en considerar-la dèbil per
ocupar el càrrec que ocupava, i en
el moment crític en què ho feia.

Encara és més difícil que una
figura pública decideixi deixar la
primera línia mediàtica perquè
no pot més. Davant del cas d’Ar-
tadi cal preguntar-se quantes
persones que es dediquen a l’àm-
bit públic viuen una situació
d’estrès o de depressió i conti-
nuen treballant sense dir res.

Montserrat Benedí és una ex-
cepció. Ella és regidora d’ERC a
l’Ajuntament de Barcelona i, tot i
que creu que dedicar-se a la polí-
tica és “un privilegi perquè supo-
sa fer un servei de proximitat a la
gent”, també reconeix que és una
feina “molt exigent que requereix
molta responsabilitat”. “Genera es-
très, tensió i dificulta la concilia-
ció familiar i personal”, afirma. 

Ella és una de les poques
personalitats públiques que ha
reconegut obertament haver tin-
gut problemes de salut mental.
“He patit ansietat, angoixa, prin-
cipis de depressió abans de fer
política... Però tinc la sort de co-
nèixer-me en l’àmbit emocional
i, quan començo a pensar que ho
vull deixar tot, prenc les mesures
adequades: vaig a la meva met-
gessa del CAP”, diu. L’últim cop
que li va passar va ser en plena
pandèmia. Durant aquells dies

rebia missatges constants de
persones i d’entitats. “Haver de
donar tantes respostes i intentar
resoldre situacions complexes
em va provocar un atac d’angoi-
xa”, recorda.

La política és una feina de 24
hores i set dies a la setmana que
pot acabar cremant. És el que tèc-
nicament s’anomena burnout.
Segons explica la psicòloga Alba
Alfageme, el també anomenat
síndrome d’esgotament profes-
sional sorgeix quan la persona es

veu desbordada en l’àmbit labo-
ral. “És com una cursa de fons:
vas sumant cansament”, detalla
l’experta. “Al final sents que no
pots amb tot, que no tens el con-
trol i que estàs sobrepassada”,
afegeix. Pel camí hi ha tota una
sèrie de símptomes que la man-
ca d’educació en salut mental fa
que no tinguem en compte “fins
que no estem caient pel precipi-
ci”. Es refereix a l’insomni, les
palpitacions, l’ansietat o la fati-
ga constant que acaben derivant

en una sensació d’incapacitat. “Li
pot passar a qualsevol persona,
però en el cas de la política hi ha
alguns components que la con-
verteixen en una professió de
risc”, afirma Alfageme. 

SOBREEXPOSICIÓ
L’alt ritme de feina que no per-
met tenir caps de setmana no és
l’únic element que pot fer tron-
tollar el benestar emocional dels
polítics. Les persones que s’hi de-
diquen estan constantment ex-

posades a l’opinió pública, i en un
món hiperconnectat com l’actu-
al això també pot ser devastador.
“És molt difícil que la pressió de
les xarxes socials no t’afecti i di-
namiti la teva autoestima”, con-
sidera Alfageme. 

Tot i que es va arribar a es-
pecular que era una estratègia de
màrqueting polític, és probable
que en la decisió d’Ada Colau d’a-
bandonar Twitter hi hagués una
explicació psicològica. “Que em
critiquin, em preguntin o em

En la seva compareixença per anunciar que deixava la política, Elsa Artadi va dir que ja no tenia energia per seguir. Foto: Natàlia Segura/ACN

La política és una professió perillosa per a la salut mental. La sobreexposició als
mitjans, la impossibilitat de conciliar la vida familiar o la por d’equivocar-se

poden provocar problemes emocionals. Parlem amb diferents polítiques sobre
com viuen aquesta pressió i sobre com a les institucions encara és un tema tabú.

Política i salutmental:
un binomid’alt risc
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n La política, queda clar, és una ac-
tivitat que suposa un alt risc per a la
salut mental. Amb tot, la majoria de
representants que han intervingut
en aquest reportatge reconeixen
que la seva situació no és diferent de
la que viu la societat en general, so-
bretot després de la pandèmia, i cre-
uen que les millores en salut mental
s’han d’estendre per a tothom. “Si
només es deixés que els polítics tin-
guéssim una vida conciliada, seríem
uns privilegiats”, afirma Joan Ramon
Riera, regidor del PSC a l’Ajuntament
de Barcelona. Al mateix temps, el so-

cialista considera que des de la polí-
tica cal fer esforços per aconseguir
que tothom pugui gaudir d’una
atenció psicològica adequada. “Cal
donar una resposta pública més con-
tundent davant dels problemes de
salut mental. Hem de desplegar un
sistema de salut mental públic fort
perquè hi ha demandes ciutadanes
que no estan cobertes”, argumenta.

També ho pensa Mar García, di-
putada de Barcelona en Comú al
Congrés espanyol, quan assenyala
que, a diferència d’una persona que
ha estat desnonada o d’algú que tre-
balla durant jornades maratonianes,
ella, quan va patir problemes, en cer-
ta manera va poder “gestionar-los”.   

Malgrat això, i com afirma la psi-
còloga Alba Alfageme, les persones
que es dediquen a l’àmbit públic són
un reflex en el qual s’ha d’emmirallar
la societat i, per això, si reconeixen
que pateixen dificultats psicològi-
ques poden ajudar a erradicar el
tabú que plana sobre la salut men-
tal. Potser no es tracta de tenir privi-
legis, sinó de ser sensibles a aquesta
problemàtica. Encara més quan,
com alerta l’Organització Mundial
de la Salut (OMS), s’espera que la de-
pressió sigui la primera causa de dis-
capacitat al món el 2030 i, al llarg de

la seva vida, una de cada quatre per-
sones tindrà problemes de salut
mental. No són les úniques xifres
que ens mostren un futur negre. Un
informe de la consultora estatuni-
denca Gallup considera que només
un 8% dels treballadors espanyols
estan compromesos amb la feina,
mentre que en indrets com Islàndia
aquesta xifra arriba al 22%. Per altra
banda, els treballadors espanyols
són dels més infeliços de l’Europa
occidental. Només un 42% creuen
tenir una vida pròspera, quan a Fin-
làndia són un 85%. Més dades de
l’informe: un 43% dels treballadors
de casa nostra estan estressats i un
27% es declaren “enfadats”. 

Privilegiats?

portin la contrària no només no
em molesta, sinó que ho accep-
to i m’agrada”, deia aleshores l’al-
caldessa de Barcelona. “Per des-
gràcia, la xarxa s’ha omplert de
perfils falsos i anònims que in-
toxiquen i inciten a l’odi”, afegia.

Més enllà d’això, i segons Al-
fageme, aquesta hiperconnecti-
vitat també pot afectar els polítics
d’una altra manera: en la seva ca-
pacitat de prendre decisions. En
aquest sentit, tal com explica l’e-
xalcaldessa de Badalona i diputa-
da de la CUP-Guanyem, Dolors
Sabater, “la sobreexposició públi-
ca i la por de fer una pífia comu-
nicativa” són dos dels elements que
més la tensen. En línies similars
s’expressa el regidor del PSC de
Barcelona Joan Ramon Riera.
“Tenim molta responsabilitat en la
presa de decisions i hi ha molta por
d’equivocar-se”, afirma en general.

Tot això passa en un món
canviant que, per a Alfageme, po-
dria definir-se com a volàtil.
“Abans les legislatures duraven
quatre anys, però ara els polítics
tenen la sensació que el seu pas
per les institucions pot acabar en
qualsevol moment”, diu. Aquest
fet genera inestabilitat i insegu-
retat. “Estem vivint un moment
en què les coses canvien ràpida-
ment i, com hem vist amb la pan-

dèmia o amb el Procés, hi ha
poca estabilitat social”, afegeix la
psicòloga. Tot això afecta la ciu-
tadania en general i suposa una
pressió extra per als polítics.
“Ara ja no planifiquem a tants
anys vista i això és un problema,
perquè la política també ha de
pensar-se a llarg termini i des de
la paciència”, considera. 

UN TABÚ
I podem sumar-hi un darrer ele-
ment que fa de la política un lloc
on la salut mental brilla per la seva
absència: mostrar-se dèbil i reco-
nèixer el patiment penalitza molt. 

Com és, segons la majoria de
la ciutadania, un bon polític?
Segurament algú racional, amb
nervis d’acer i que no es deixi en-
dur per les passions. Probable-
ment un home blanc que rondi
la quarantena i amb estudis uni-
versitaris.

Just quan Mar García va ser
elegida diputada al Congrés es-
panyol per Barcelona en Comú
va donar a llum dos bessons
prematurament. Ella, com Be-
nedí, és una de les poques polí-
tiques que ha fet públics els seus
problemes psicològics. Les com-
plicacions de salut dels bessons,
la depressió postpart i la matei-
xa entrada al circ polític per a

“La política és una 
feina molt exigent 
que requereix molta
responsabilitat,
genera estrès, tensió 
i dificulta la conciliació
de la vida familiar 
i personal”

algú que venia de fora d’aquest
àmbit li van generar “una crisi
d’ansietat”.

El cas és que la institució a la
qual va entrar no va acollir-la
com caldria. “La política de par-
tits i la institucional no estan pre-
parades per a la salut mental ni
les cures”, diu. Quan va decidir
explicar el seu cas, poques per-
sones de l’hemicicle se li van
acostar per saber com estava.
“Més enllà de les amistats, em
vaig sentir molt sola”, recorda. A
més, considera que en partits
com el seu “de vegades és molt
més fàcil denunciar la mala salut
mental dels treballadors d’una fà-
brica que la que viuen els matei-
xos integrants de la formació”. 

El seu cas demostra fins a
quin punt la salut mental continua
sent un tabú a la política i quins
atributs s’hi premien. Podria ser
diferent? Totes les representants
que han volgut parlar amb el Lí-
nia sobre la salut mental en pri-
mera persona són dones i coinci-
deixen en un fet: actualment les
institucions són espais patriarcals
on els valors de la masculinitat
s’imposen. “És un món molt
opressiu, on impera la raó, i si no
tens certa agressivitat, no et con-
sideren vàlida”, diu García. Per a
Sabater, “la política institucional

i de partits és molt depredadora
i competitiva”. “Les mentides,
els ganivets i les jugades brutes
són freqüents”, afegeix. “De ve-
gades sembla que la política pu-
gui funcionar al marge de la vida”,
sentencia. 

Hi manquen, per tant, les
cures i els lideratges emocionals
que sempre han estat repudiats
en considerar-se quelcom feme-
ní. En aquest sentit, la pregunta
que es fa Alfageme és important:
“Vull una persona que s’assem-
bli a mi i que tingui problemes o
algú sense emocions?”.

L’Elsa ja fa dies que no escriu
res al seu compte de Twitter,
concretament des del 5 de maig.
Abans, en un dia podia fer més de
10 publicacions. És bonic imagi-
nar-se-la, ella que podrà, pintant
una aquarel·la del mar a Sitges.
Descansant o recuperant-se. 

Potser els milers de persones
que treballen cremades i els po-
lítics que ja no poden més hau-
rien de fer el mateix: un pas en-
davant i reconèixer que, de ve-
gades, la feina no és vida.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“Des dels partits 
de vegades és més 
fàcil denunciar la 
mala salut mental 
dels treballadors 
d’una fàbrica que 
la que viuen els
mateixos polítics”

Segons l'OMS, el 2030 la depressió serà la primera
causa de discapacitat i un de cada quatre ciutadans

tindrà problemes de salut mental durant la seva vida
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ESDEVENIMENTS4Sant Gerva-
si té una forta identitat pròpia, i
recuperar-la és el que busquen
l’Eix Comercial de Sant Gervasi,
Barnavasi, i altres entitats amb
la commemoració del 125è ani-
versari de l’annexió de Sant Ger-
vasi a Barcelona. Es tracta d’u-
na celebració de més d’un mes,
que va començar el passat 11 de
maig i acabarà el pròxim 19 de
juny, i que està omplint el barri
d’una àmplia varietat d’activitats.
Algunes de les que queden pen-
dents són una ballada de sarda-
nes, un espectacle infantil, una
jornada castellera, una exposició
de fotografies històriques i l’ac-
te de cloenda, on es farà, entre al-
tres, un concert. 

Per part seva, el president de
Barnavasi, Salvador Albuixec,
fa un balanç molt positiu de la
celebració de l’annexió. “La gent
està molt contenta. Tots els ac-
tes que hem fet per a nens, per
exemple, han estat un èxit”, ce-
lebra Albuixec, qui també espe-
ra amb moltes ganes els dies que
queden d’activitats. “Totes les

persones de Sant Gervasi i de
fora del barri estan convidades
a venir quan vulguin”, recalca. 

SANT GERVASI EXISTEIX
Un altre objectiu d’aquests es-
deveniments és recuperar el
sentiment de pertinença al bar-
ri. Per tant, té tot el sentit del
món que Albuixec consideri que

el més important d’aquestes jor-
nades és “reivindicar que Sant
Gervasi existeix”. “Moltes ve-
gades es parla de Sarrià per fer
referència a Sant Gervasi. Que la
gent parli de Sarrià, no vol dir
que siguem de Sarrià. Nosaltres
som de Sant Gervasi”, diu Al-
buixec amb l’orgull de situar al
mapa el barri que estima. 

Una de les activitats organitzades. Foto: Twitter (@MontseCantinMas)

Barnavasi reivindica la identitat
històrica de Sant Gervasi

Eix Sarrià | Fira d’estiu
El carrer Manuel de Falla va acollir el passat 11 de juny la Fira d’estiu de l’Eix
Comercial de Sarrià. Va reunir diverses parades de comerços amb una gran

varietat d’articles, com ara d’alimentació, objectes de regal i bijuteria.

Barcelona vol ser la capital 
del comerç de proximitat

INICIATIVES4Barcelona ha im-
pulsat la creació de la Capitalitat
Europea del Comerç de Proxi-
mitat i ha proposat ser la primera
ciutat que l’aculli el 2023. Bar-
celona Comerç, en nom de l’as-
sociació europea ‘Vitrines d’Eu-
rope’, va presentar fa uns dies la
proposta de la mà de responsa-
bles del Govern, l’Ajuntament de
Barcelona i d’eurodiputats a la
seu de les institucions europees.
Inspirada en la Capitalitat Eu-
ropea de la Cultura, la iniciativa
busca que anualment una ciutat
diferent albergui accions divul-

gatives per reivindicar la impor-
tància d’aquesta activitat. 

“LA IDEA D’EUROPA”
L’objectiu de la capitalitat és
preservar la identitat europea,
allunyar la “desertització co-
mercial” i els “impactes negatius
de les grans plataformes”, va
afirmar el president de Barcelo-
na Comerç, Salva Vendrell. “En
una cruïlla pel sector en la post-
pandèmia”, va dir Vendrell, “cal
impulsar un projecte en positiu
que aposti per acostar la idea
d’Europa als Comerços”.  

Un moment de la presentació de la iniciativa. Foto: Aina Martí/ACN
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consum sostenible i de proximitata prop
Suplement mensual

Sostenibilitat
Els horts urbans i l’impuls del verd a les
ciutats estan guanyant cada cop més ter-
reny com a propostes per combatre els
efectes del canvi climàtic en unes metrò-
polis cada vegada més massificades. 

És en aquest context que cal emmar-
car Les 48 hores d’agricultura i verd urbà,
un festival que va tenir lloc a Barcelona
el cap de setmana del 14 i 15 de maig. Va

ser organitzat per l’Associació Replan-
tem, amb el suport de l’Ajuntament.
Entre les activitats programades hi havia
xerrades, visites guiades, tallers de com-
postatge, d’horts periurbans i de cober-
tes verdes, entre altres. Amb tot, una
cinquantena de propostes que tenien la
finalitat de compartir amb la ciutadania
les innovacions d’agricultura verda que
estan canviant l’entorn i impulsar-la per
avançar en les pràctiques sostenibles. 

A més, el cap de setmana sostenible
va oferir experiències directes amb els
projectes i espais més desconeguts de la
ciutat i que estan relacionats amb el món
del verd i l’agroecologia. De fet, una de
les activitats va tenir a veure amb un tema
d’actualitat com és la relació dels éssers
humans amb els arbres. 

Per la seva banda, l’Ajuntament va
aprofitar el festival per presentar el seu
programa municipal Mans al verd, que

impulsa a través de l’Institut Municipal
de Parcs i Jardins per tenir cura de les
zones verdes de la ciutat. 

Per altra banda, el festival també va
oferir la possibilitat de fer visites a horts

urbans gestionats per associacions de la
ciutat, com ara els de les masies de Can
Mestres i Can Cadena. 

REPLANTEM
L’entitat organitzadora, Replantem, està
formada per 24 professionals, empreses,
emprenedors i altres entitats que fomen-
ten els projectes sostenibles i de cultura
verda a Barcelona. 

El seu objectiu és difondre entre la
ciutadania de la ciutat la importància de
portar a terme pràctiques sostenibles i
verdes.

Amb tot, l’esdeveniment de Les 48
hores se celebra també en altres ciutats
del continent. De fet, es desenvolupa a
una vintena de localitats franceses –país
on va néixer el concepte–, a més d’altres
de Bèlgica o de Suïssa. 

Fomentant els horts 
urbans i el verd a la ciutat

La finalitat del projecte 
és compartir amb la

ciutadania les innovacions
en agricultura i verd urbà 

Reconeixement
Barcelona opta a convertir-se en la Capi-
tal Europea del Comerç de Proximitat
l’any vinent. Així ho ha sol·licitat la Fun-
dació Barcelona Comerç, que ha presentat
la candidatura de la capital catalana amb el
suport de l’Ajuntament, la Generalitat, el
govern central, Vitrines d’Europe, Euro-
Comerce i Retailcat, entre altres entitats. 

L’entitat de comerciants ha rebut
també el suport de la presidenta del Co-
mitè de Peticions del Parlament Europeu.
De fet, Barcelona Comerç va fer pública la
candidatura barcelonina en un acte cele-
brat el 12 de maig a l’Oficina del Parla-
ment Europeu a Barcelona, amb motiu del

Dia Europeu del Comerç de Proximitat.
Amb aquesta iniciativa, la ciutat vol fer val-
dre la força i els valors del seu comerç, que
contribueix a dotar Barcelona d’identitat
pròpia. Sense anar més lluny, el comerç és
un espai de socialització important, que
cohesiona la comunitat i preserva la diver-
sitat i riquesa econòmica dels barris. 

La Capitalitat del Comerç de Proximi-
tat proposa que cada any una ciutat del
continent aculli un any sencer d’esdeveni-
ments, conferències i activitats informati-
ves i de divulgació que tinguin a veure amb
el petit comerç. En aquest sentit, el primer
tinent d’alcaldia, Jaume Collboni, considera
que aquesta iniciativa té la finalitat de de-
fensar “el model social europeu” davant les
grans plataformes de consum.

Barcelona, candidata a acollir la Capitalitat
Europea del Comerç de Proximitat el 2023
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Aliança
Establir una aliança per compartir expe-
riències. Aquesta és la base de l’acord al qual
han arribat les ciutats de Barcelona i Flo-
rència, a Itàlia, a través dels seus dos mercats
més representatius: la Boqueria i el Mercat
Central de Florència. 

La signatura del conveni es va fer el pas-
sat 6 de maig a la ciutat italiana, on hi havia
la regidora de Comerç i Mercats, Montser-
rat Ballarín, que va estar acompanyada per
Eduard Soley, vicepresident de la Boqueria;
Federico Gianassi, regidor d’activitats pro-
ductives de Florència, i Massimo Manetti,
president del Consorzio Storico Mercato
Centrale de Florència. 

Aquesta col·laboració té una durada de
quatre anys renovables i busca precisament
compartir idees i projectes per millorar el
servei al consumidor i, en paral·lel, afavorir
les activitats culturals i la promoció de les
tradicions dels dos municipis. 

En aquest sentit, els dos mercats es
comprometen també a organitzar periòdi-
cament esdeveniments per fer balanç de
l’aliança. 

GUARDIANS DE LES ESSÈNCIES
Amb tot, la voluntat d’aquesta col·laboració
és fer valdre l’essència dels mercats, espais
de trobada i socialització que conserven les
tradicions més ancorades a les societats on
s’inscriuen, en un moment d’evolució i
canvi pel que fa als hàbits de compra. 

La Boqueria i el Mercat Central 
de Florència enforteixen llaços

El Petit Mercat de Mercats 
passa per la Marina

EN PRIMERA
PERSONA

Fira
El Mercat de la Marina va ser l’escenari els
dies 13 i 14 de maig d’una nova edició del
Petit Mercat de Mercats, un esdeveniment
que s’inspira en el Mercat de Mercats i que
té la intenció de promocionar els productes
de qualitat dels comerciants de la ciutat.
Aquesta activitat va tenir lloc en el marc de
la Festa de la Primavera del barri de la Ma-
rina i va aplegar centenars de veïns que s’hi
van apropar per gaudir del bon temps i de la
proximitat dels paradistes. 

En aquest sentit, hi va haver música en
directe, tapes, una zona de barbacoa i infan-
til i diversos tallers, com ara tasts de vins i
fins i tot classes de cuina, una de les quals a
càrrec de Sofía i Víctor, concursants del pro-
grama de televisió MasterChef. 

I és que els productes de proximitat van
ser els protagonistes de la fira. De fet, a l’es-
pai de barbacoa habilitat els assistents van
poder cuinar els productes frescos que aca-
baven de comprar a les parades del mercat,
que els botiguers ja havien deixat preparats
amb aquest objectiu. Per la seva banda, a la
zona de restauració de la fira els restaurants
del barri van oferir tapes a tres i cinc euros.

ESPAIS ESPECIALS
A més, els dos dies de festa van comptar amb
un programa farcit d’activitats culturals, com
ara les actuacions de la companyia d’arts del
carrer Zigurat Band, que va animar el mig-
dia i la tarda amb la seva música. 

Per la seva banda, la canalla va tenir el seu
lloc a la fira, amb tallers de gastronomia i de
treballs manuals, a més de ioga i dibuix, entre

altres. A més, els més petits van poder gau-
dir d’un espai de contes, cuinetes i pissarres
per fer dibuixos. 

TALLERS I XERRADES
La zona d’activitats per als adults, a banda,
va oferir xerrades gastronòmiques, com ara
la de Pestos de temporada, amb La Vestale,
un tast de vins a càrrec de DO Catalunya,
un taller de cuina amb Marina Monsonís i
un taller de cerveses que va organitzar Es-
trella Damm.

Aquesta iniciativa va estar organitzada
per l’Ajuntament. Ho va fer a través de l’Ins-
titut Municipal de Mercats de Barcelona
(IMMB), que va comptar amb la col·labo-
ració de la Federació de Mercats Municipals
de Barcelona (FEMM), en el marc de la
Festa de la Primavera de la Marina.

David Rodríguez va obrir El
Caimán Alegre el 1996. En
aquell moment va saber veure
un nínxol en la roba esportiva
com a proposta de moda urbana.
Un quart de segle més tard, ara
com a president de la Unió de
Botiguers de Travessera de Grà-
cia-Casc Antic, continua bus-
cant oportunitats per al comerç,
tot i que sense perdre l’essència.  

Com heu viscut els canvis que
ha experimentat el petit co-
merç des dels anys 90?
En el moment que vam obrir la
botiga no hi havia ni xarxes so-
cials ni mòbils, imagina’t. Tra-
vessera de Gràcia era –i és– un
carrer punter al qual tothom
anava a comprar. 

Com us heu adaptat a la nova
realitat digital?
Tenim un web molt ben posi-
cionat –graciacomerc.com–. I ara
estem fent targetes digitals de fi-
delització per participar en sor-
tejos i tenir avantatges. Hem
d’incentivar els clients, però
sense perdre l’essència del co-
merç de proximitat.

I com es fa això?
Cada barri ha d’invertir en la
seva zona i promocionar-la, per-
què saben com són els seus
clients. Les grans plataformes
no entenen l’essència dels barris.
Quan vam obrir Gràcia Co-
merç la intenció era ajudar el
barri i digitalitzar amb tran-
quil·litat. A més, no hem de
jugar a les lligues que no ens
pertoquen. Hem de saber on
som cadascú de nosaltres.

“Les plataformes 
no entenen l’essència

dels barris”
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David Rodríguez
El Caimán Alegre

(Travessera de Gràcia)
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Turisme km0

Contingut elaborat amb la col·laboració de l'Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

LES CORTS/ Els historiadors expliquen que
la Guerra de Successió va provocar la des-
trucció de moltes masies ubicades en el
que coneixem com el Pla de Barcelona, és
a dir, tot el terreny que envoltava l’actual
Ciutat Vella i l’Eixample i que estava ocupat
per diversos municipis que van deixar de
ser independents fa aproximadament un
segle per passar a formar part de la Gran
Barcelona. 

En concret, a les Corts hi ha una masia
amb força història, Can Rosés, Bé d’Interès
Local i que va ser construïda poc després
de l’acabament del conflicte bèl·lic a Cata-
lunya. El 1716 era aixecada en una zona
propera al vell camí que unia les Corts i Sar-
rià. Més d’un segle després, la masia seguia
gairebé aïllada i era un lloc més aviat soli-
tari, malgrat passar-hi pel davant un camí

transitat pels habitants d’aquesta zona del
Pla de Barcelona... Però el 1900, Joaquim
Gelabert i Cuyàs, mestre d’obres i propie-
tari de la finca, va decidir fer-hi reformes.
L’objectiu era donar-li un aire més residen-
cial. Així, Gelabert va transformar l’era en
un jardí i es va afegir una cornisa a la fa-

çana. A més, es van decorar els paraments
d’estuc amb esgrafiats. 

Sigui com sigui, amb els anys la masia va
anar convertint-se a poc a poc en un indret
més habitat i concorregut pels cortsencs.
Així, entre els anys 1978 i 1992, l’edifici va
acollir el col·legi Ítaca. Per condicionar-lo, els
arquitectes van haver de modificar la distri-
bució de les dependències interiors per tal
d’adaptar la casa a l’ús escolar. 

Aquest no seria l’últim ús social i co-
munitari de Can Rosés. El 1991 es van ini-
ciar les obres per convertir-la en una
biblioteca municipal, un ús que mantindria
fins al 2017. De fet, la restauració del mas i
la seva habilitació com a biblioteca van ser
incloses en el projecte del centre comercial
L’Illa Diagonal. Cal destacar, en aquest sen-
tit, que la col·lecció local de la biblioteca de
Can Rosés comptava amb documentació

que fa referència a la història de les Corts i
els seus barris. 

Més de 300 anys després, el que una ve-
gada va ser una masia aïllada i solitària aviat
gaudirà de les veus i de la vitalitat de la ca-
nalla que hi anirà cada dia, ja que s’hi farà
una escolla bressol després d’uns anys d’ha-
ver acollit de manera provisional una escola
pública. Un futur molt esperançador per a
un edifici que és pura història de les Corts. 

GRÀCIA/Està ubicada al passatge d’Isabel i és un dels edi-
ficis més emblemàtics de Vallcarca. Es tracta de Villa Es-
peranza, un bé catalogat com a Patrimoni Arquitectònic
Historicoartístic de la ciutat. Tot i ser anterior al modernisme
que s’imposaria a Barcelona anys després, en aquest edi-
fici de finals del segle XIX es van fer servir mosaics cerà-
mics en blau i blanc amb dibuixos geomètrics per donar-
li vida. De fet, es creu que aquesta casa allotjava una co-
munitat d’artistes. 

Obra d’Andreu Audet, té una façana amb maó vist i
una ornamentació de ceràmica i ferro forjat que ens re-
corda els orígens del modernisme. També s’hi pot observar
un frondós pi blanc, catalogat també d’interès local, que
destaca per la seva ufanor.  

El novembre del 2019 es va anunciar la finalització de
la restauració, en la qual van participar artesans de dife-
rents disciplines que van intentar mantenir l’essència de
l’edifici. D’aquesta manera, es van preservar els elements
arquitectònics de la casa, que continuarà destacant com
un dels edificis més emblemàtics del districte de Gràcia.

CIUTAT VELLA/ Al final de la Rambla, davant del mo-
nument a Colom, hi ha l’edifici conegut com l’Antiga fo-
neria de canons, un immoble que ha tingut usos molt
diversos des dels seus inicis. 

La seva funció original, com el seu nom indica, va
ser la fabricació de canons. És per aquesta raó que es-
tava ubicat a prop de les Drassanes. Més tard, en aca-
bar la Guerra de Successió, va canviar d’usos: de fàbri-
ca de campanes va passar a ser la seu del primer banc
privat d’Espanya, el Banc de Barcelona, el 1845.

Can Rosés, de masia
solitària a escola bressol

Villa Esperanza o els precedents 
del modernisme a Barcelona

L’essència polifacètica 
de l’Antiga foneria de canons 

La masia de Can Rosés 
va ser edificada el 1716 

en una zona molt propera 
al camí vell que unia 

les Corts i Sarrià
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l'Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

SANTS –MONTJUÏC/ El Canal de la Infanta va
ser una obra que, tot i haver-se fet amb finali-
tats purament agrícoles, va servir per desen-
volupar tot l’arc del Baix Llobregat i l’Hospitalet,
des de Molins de Rei fins a Sants-Montjuïc, pas-
sant per la Marina. 

Actualment, el canal està gairebé desapare-
gut en la seva gran majoria de trams, tot i que
encara hi ha elements que resisteixen al pas del
temps. Els últims anys, l’associacionisme del Baix
Llobregat i l’Hospitalet ha fet del Canal de la In-
fanta un símbol de la lluita pel patrimoni local. 

Pel que fa a Sants-Montjuïc, hi ha un racó on
es pot veure un segment visible de la gran obra hi-
dràulica que va ser el Canal de la Infanta. Cal anar
al carrer de la Mare de Déu del Port, a tocar del
mur del cementiri, per veure un vestigi d’una in-
fraestructura projectada per l’arquitecte Tomás

Soler i Ferrer (1770-1845), autor també del Canal
d’Urgell i de l’aixecament de plànols del Rec Com-
tal de Barcelona. De fet, l’origen va ser el Rec Vell
que va fer construir el Compte-Rei Alfons I el 1188.
Les obres van arrencar el 1817 i van acabar tres
anys més tard. Inicialment va batejar-se com a
Canal de Castaños, en honor a un dels seus im-
pulsors, el general Francisco Javier Castaños, heroi
de la batalla de Bailén, la primera gran derrota a
camp obert de l’exèrcit de Napoleó el 1808. Tan-
mateix, el 1824 va ser batejat amb el nom de la in-
fanta Carlota, cunyada del rei Ferran VII d’Espanya. 

Amb tot, el canal era una rasa de 17 quilò-
metres reforçada amb murs de maçoneria que
descendia fins al mar des de Molins, que era on
hi havia la casa de les comportes. L’obra va ob-
ligar a construir ponts, sifons i salts d’aigua que
s’acabarien aprofitant per a usos industrials.

El Canal de la Infanta, punta de 
llança del desenvolupament industrial

Can Mazantini, ànima del
modernisme al cor de Sant Andreu

SANT ANDREU/ Si hi ha un carrer especial-
ment significatiu al districte de Sant Andreu,
amb permís, és clar, del carrer Gran, és el de
Coroleu. L’atractiu principal d’aquest vial són
les múltiples cases d’estil modernista que
conserva, especialment les de Can Mazantini,
ubicades entre els números 73 i 77. Un con-
junt de cases obra de l’arquitecte Antoni Fal-
qués i Ros construïdes l’any 1918.

REFERENT DEL MODERNISME
El conjunt de Can Mazantini està format per
tres edificis d’estil modernista. De fet, són els
més grans que es conserven a Sant Andreu.
Dels tres blocs, dos han estat restaurats; en
concret, els que miren al carrer de Coroleu,
que llueixen com si fossin nous. De fet, s’ha
recuperat el verd intens de la façana i s’han

restaurat els balcons i les reixes de les fines-
tres, a més del ferro forjat. 

No passa el mateix, tot s’ha de dir, a l’edi-
fici que fa cantonada amb el carrer de Con-
cepción Arenal, que manté un aspecte
envellit i no ha estat objecte de cap inter-
venció, almenys de moment. 

UN CARRER AMB PERSONALITAT
Sigui com sigui, el carrer Coroleu ha mantin-
gut aquell esperit del modernisme amb edi-
ficis de façanes de color blau, barrots amb
motius florals a les finestres, balcons amb ba-
ranes de ferro forjat i els relleus barrocs que
uneixen els edificis al capdamunt. 

De fet, la majoria de les cases construïdes
en aquest carrer daten de finals del segle XIX
i del primer terç del XX. 

Pel que fa a Can Mazantini, aquest con-
junt modernista és de visita obligada. Les
cases consten de tres plantes, la primera de
les quals té façana de pedra. El característic
verd, tanmateix, sorgeix a partir de la segü-
ent planta, d’on també sobresurten les enor-
mes i característiques balconades. 

Aquest conjunt, com hem dit, continua al
xamfrà que fa cantonada amb Concepción
Arenal. Allà, les balconeres s’adapten a la
corba que fa l’edifici en un mur cec coronat
amb un escut en relleu d’estil barroc. 

L’interior dels edificis és privat, ja que
forma part d’habitatges particulars i no
poden ser visitats. No obstant això, val la
pena fer una visita atenta a l’exterior per gau-
dir d’una de les petjades del modernisme
més importants al districte de Sant Andreu.

La Casa Garriga
Nogués, una joia 
al Quadrat d’Or

Ubicada al carrer Diputació, en
concret al Quadrat d’Or –una
sèrie d’illes de l’Eixample cone-
gudes amb aquest nom perquè
apleguen una gran quantitat
d’edificis d’estil modernista–, la
Casa Garriga Nogués és un edi-
fici eclèctic que barreja elements
clàssics, barrocs i modernistes. 

L’edifici és obra de l’arqui-
tecte Enric Sagnier –l’arquitecte
que més va treballar per a l’alta
burgesia barcelonina–, tot i que
conté elements d’altres artistes,
com ara d’Eusebi Arnau, que va
esculpir-hi unes columnes per
sustentar una balconada que
representa les quatre etapes de
la vida. 

La casa, declarada Bé d’Inte-
rès Cultural l’any 1980, va ser
construïda expressament per al
banquer Rupert Garriga Nogués.
D’aquí ve el nom amb el qual se
la coneix actualment. 

La família Garriga Nogués va
viure a la primera planta d’un in-
terior on destaca la majestuosa
escala de marbre amb línies si-
nuoses, a més dels vitralls que va
elaborar Antoni Rigalt. 

UNA CASA AMB MOLT ART
Aquest edifici, a més, va ser du-
rant vuit anys la seu de la
col·lecció d’art de la Fundació
Francisco Godia, concretament
entre els anys 2007 i 2015. Tan-
mateix, entre el 1983 i el 2004
va allotjar la seu del Grup Enci-
clopèdia Catalana.

Eixample
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"Participo en reunions amb
clubs, entitats, federacions... I
molts cops soc l'única dona o
n'hi ha, com a molt, dues o tres.
Aquest, però, no és el problema.
El feminisme i la igualtat són
una qüestió de tots i totes. El
conflicte és que els homes amb
poder de decisió per triar la di-
recció de l'esport femení no te-
nen encara perspectiva de gè-
nere i realment no volen, en el
nostre cas, que el futbol femení
continuï avançant", enraona
Amanda Gutiérrez (Fundació
AE Prat), presidenta de FUT-
PRO, el primer sindicat dedicat
al futbol femení. Ho fa al Museu
Olímpic i de l'Esport durant la
presentació de la mesura de go-
vern Esport i Gènere.

Impulsada des de l'Institut
Barcelona Esports i amb el su-

port de l'Àrea de Drets So-
cials, Justícia Global, Femi-
nismes i LGTBI, la iniciativa fa
una diagnosi de l'esport amb
perspectiva de gènere i ofe-
reix un full de ruta per reduir
les diferències de gènere en
l'esport. Vol ser un referent en
igualtat de gènere.

LES NOVETATS 
"Aquest tipus de mesures aju-
den moltíssim, no només al fet
que hi hagi més dones als càr-
recs de poder, sinó perquè els
homes que hi hagi tinguin pers-
pectiva de gènere, tan necessà-
ria. Les futbolistes tenim els pit-
jors horaris d'entrenament. Jo
soc amateur i a la Fundació
AE Prat sí que ens exercitem en
l'horari que hem triat nosaltres,
però abans havia patit les hores
més dolentes. També hem de
pagar per competir. Fins i tot a
Preferent, mentre que els ho-
mes no ho feien. No té cap lò-
gica", amplia Gutiérrez.

La mesura de govern Esport
i Gènere és "pionera", segons els
promotors i promotores, i s'e-
xecutarà durant els pròxims tres
anys. En concret, fins al maig de
2025 es desenvoluparan 52 ac-
cions, distribuïdes en sis línies
de treball: sostre de vidre, pro-
moció de la pràctica esportiva,
esdeveniments esportius, canvi
institucional, equipaments es-
portius i esport a l'espai públic. 

A Barcelona "encara és més
freqüent" la pràctica esportiva
entre homes que entre dones.
La mesura contempla actua-
cions com el reconeixement i
la visibilització de les dones en
els càrrecs directius amb la
creació d'una nova categoria
de Premi Dona i Esport; més
programes de foment de la
pràctica esportiva per dones;
la incorporació de la perspec-

tiva de gènere en els processos
de contractació i de subvenció;
la formació i el suport a les en-
titats en la prevenció de les
violències sexuals i en l'elabo-
ració de plans d'igualtat; la
incorporació de la visió de gè-
nere al disseny dels equipa-
ments esportius; o la consoli-
dació de Barcelona com un
referent en l'assoliment de fi-
tes esportives femenines.

Una participant de l’última edició de la Marató de Barcelona. Foto: BCN Esports

Un pas més cap a la igualtat
» La mesura de govern ‘Esport i Gènere’ ofereix un full de ruta per reduir les diferències de gènere
» “El feminisme i la igualtat és una qüestió de tothom”, proclama Amanda Gutiérrez, de FUTPRO

Handbol | El CE La Salle Bonanova, nou equip de Primera Nacional 
El CE La Salle Bonanova va pujar a Primera Nacional després ser el millor en la fase d'ascens disputada al 

Pabellón Mayte Andreu de Almoradí (Alacant) del 13 al 15 de maig. L'equip va guanyar l'Aracorte Balonmano
Casetas (23- 25) i al Club Balonmano Almoradí (22- 25) i va perdre contra el BM Secar de la Real (30-27).

Toni Delgado
BARCELONA
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Viu en línia

David Selvas dirigeix l’adaptació de Ro-
meu i Julieta de La Brutal, una  versió con-
temporània i poc romàntica del text de
Shakespeare. Dos joves s’enamoren, po-
sen les seves vides en perill i convertei-
xen el seu amor en un crit desesperat per
deixar en evidència l’absurditat de l’odi
que enfronta les seves famílies.

Al Teatre Poliorama de Barcelona.

Teatre

Romeu i Julieta
La Brutal

Ja ha sortit a la llum el disc pòstum de Pau
Riba amb l’Orchestra Fireluche, Segona
florada (U98 Music), continuació d’Ata-
ràxia (autoeditat, 2019). L’àlbum inclou
l’última cançó que va crear el músic, que
va morir el passat 6 de març. Es tracta de
D’Aina, un tema dedicat a la filla de la seva
companya Aina March que Riba va crear
el primer cop que el van ingressar.

Música

Estiu de 1985. Com cada any, el Rodri se’n
va de Catalunya i viatja amb la seva família
al poble gallec dels seus pares per retro-
bar-se amb la seva colla. Aquest any, però,
els problemes del món real comencen a
aparèixer a les seves vides i amenacen de
separar-los. Per això, planegen escapar-
se la nit de Sant Joan a la recerca d’una
flor màgica que compleix desitjos.

Pelis i sèries

Live is life. La gran aventura
Dani de la Torre

Segona florada
Orchestra Fireluche i Pau Riba

Simposi d’art electrònic 
El Simposi Internacional de l’Art Electrònic (ISEA), que ha

celebrat 26 edicions arreu del món, aquest any arriba per
primer cop a Barcelona. La 27a edició de l’esdeveniment,

programada del 10 al 16 de juny, està impulsada per la
Universitat Oberta de Catalunya (UOC) amb la col·labora-

ció de diverses institucions, com l’Ajuntament de Barce-
lona. L’ISEA és una trobada que reuneix professionals de

tot el món per explorar les interseccions entre l’art, el dis-
seny, la ciència, la tecnologia i la societat. En aquesta

ocasió, a més, és una edició oberta a la ciutadania.

“Et felicito, que bé que actues”, diu la tornada de
l’últim èxit de Shakira (Barranquilla, 1977). Es

tracta de Te felicito, una cançó que canta al cos-
tat de Rauw Alejandro i que acumula prop de

78 milions de reproduccions a YouTube des que
es va estrenar, el 21 d’abril. Des de fa uns dies, la
lletra d’aquesta cançó ha agafat més sentit i re-

llevància: l’equip de premsa de la cantant ha
confirmat la seva separació de Gerard Piqué,

pare dels seus dos fills, amb qui ha compartit
dotze anys de relació. De seguida, tothom ha

entès que a qui “felicita” Shakira, doncs, és al ju-
gador del Barça, de qui es comenta que hauria
estat infidel a l’artista en més d’una ocasió. “Per

completar-te em vaig trencar a trossos / M’ho
van advertir, però no vaig fer cas”, canta la co-

lombiana. Amb tot, en general tothom té clar a
qui dels dos ha de donar suport: a ella.

S H A K I R AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una de les cantants més importants 
Fa més de trenta anys que acumula èxits sense parar

Famosos

Anunciar que se separa de Gerard Piqué
Després de dotze anys de relació i amb dos fills en comú

Suport total
Gairebé tothom s’ha posicionat al costat de la cantant

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Malgrat haver encetat una promete-
dora carrera professional, la protagonista
d’aquest llibre ha quedat inesperada-
ment a l’atur. Sense parella ni fills i a mit-
ja trentena, es veu abocada a tornar a
casa dels pares, desorientada. Indagar en
la història familiar pot ser una bona
manera de preguntar-se què era exac-
tament allò que la vida li havia promès.

Llibres

Tot allò que una tarda morí...
Llucia Ramis

| The Quarry
Un joc interactiu de terror i drama que segueix l’estela d’Until Dawn, 

un dels primers èxits de Supermassive Games. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

SÍMPTOMES

No facis que el teu fill o filla segueixi una dieta sense gluten
si encara no has rebut el diagnòstic d’un professional

DIAGNÒSTIC

NO T’AVANCIS

UN BON RECURS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

La celiaquia (és a dir, l’al·lèrgia al gluten) afecta una de cada cent
persones i és la malaltia crònica intestinal més freqüent al món
occidental. Els celíacs no poden menjar blat, sègol, ordi, civa-

da, espelta, kamut ni tiriticale, tal com detalla el Departament de
Salut. Encara que pot aparèixer a qualsevol edat, la celiaquia se sol
manifestar durant la infància i, de fet, és important detectar-la aviat.
Si tens un fill o filla i creus que pot tenir aquesta malaltia, para aten-
ció als consells de l’Associació de Celíacs de Catalunya. 

Tingues en compte que la simptomatologia és diversa: fatiga i
debilitat, diarrea crònica, dolor abdominal, flatulències, pèrdua
de gana i de pes... Però també irritació o erupcions a la pell, can-
vis i alteracions de la conducta o mal de cap, entre d’altres. Això
facilita les confusions amb altres malalties, de manera que és
molt important que no t’avancis i que no comencis a donar una
dieta sense gluten al teu fill o filla abans de tenir un diagnòstic.
Pel que fa al diagnòstic, l’Associació alerta sobre les proves poc
ortodoxes i recorda que cal acudir a un especialista en gastroen-
terologia. Si no saps com actuar un cop tens el diagnòstic, l’enti-
tat ofereix suport i informació als seus socis.

Sospito que el meu fill és celíac

Diversos: fatiga i debilitat, diarrea crònica, mal de panxa, 
mal de cap, canvis en la conducta, irritacions a la pell...

Les claus

Ves amb compte amb les proves de diagnòstic poc ortodoxes:
recorre a un especialista en gastroenterologia

Si no saps què fer després del diagnòstic, l’Associació 
de Celíacs ofereix suport i informació als seus socis
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